
www.krokdoneba.com  

 

1 

 

Cyklus: Boh hovorí 
Vitalij Olijnik 

6. časť: Boh hovorí cez znamenia 

 

Dnes spolu pokračujeme v cykle: "Boh hovorí". Veríte v to, že Boh hovorí? Veríte, že Boh hovorí 
dnes, teraz? Vďaka Božej milosti toto nie je prvá časť v tomto cykle a už sme sa veľa dozvedeli. 

Na úvod dnešnej témy vám chcem porozprávať jednu osobnú skúsenosť, ktorú som našiel v 
knihe Morrisa L. Vendena. Kniha sa volá "God's Will in Your Life". (v slovenčine: Ako poznať 
Božiu vôľu vo svojom živote).  

Na stranách 6-8 (v origináli) autor rozpráva, že keď bol študent, sa raz musel pred letnými 
prázdninami rozhodnúť, do akého štátu má ísť pracovať ako knižný evanjelista. Takto mohol 

predávať duchovnú literatúru, a priniesť ľuďom pravdu do ich domov a zároveň si mohol 
zarobiť peniaze na zaplatenie štúdia na ďalší rok. 

Mal pozvanie z troch štátov. Z troch miest v rôznych častiach USA. Rozhodol sa, že sa dozvie 
jasne, kde presne má cestovať. A napísal názvy týchto štátov na samostatné lístky, vložil ich 
do klobúka, pomodlil sa predtým a so zavretými očami vytiahol lístok. Bolo tam napísané: 
Wyoming. Štát Wyoming. 

Pomyslel si: Možnože to prvý krát bola náhoda, vyskúšam ešte raz. Pomodlil sa a opäť vytiahol 
Wyoming. A znovu, na tretíkrát vytiahol ten istý štát. 

Nadšený bežal k svojmu známemu, učiteľovi na teologickej fakulte, kde sa učil a porozprával 
mu o svojej pozoruhodnej novinke, o tom, že Boh k nemu prehovoril a nasmeroval ho, kde má 
ísť slúžiť cez leto. Na jeho počudovanie a sklamanie ten profesor považoval tento spôsob za 
nesprávny a povedal mu, že takto nie je správne spoznávať Božiu vôľu. Smutný a s rozpakmi 
sa večer vrátil k sebe domov. 

Tak prešla noc, a na ďalšie ráno si znovu začal spomínať na miesta vo Svätom Písme. Veď, aj 
Gedeon si prosil o znamenie od Boha, aj Ezechiel si prosil o znamenie od Boha. 

A spomenul si na celý rad biblických hrdinov, ktorí - aj pomocou žrebu, aj cez konkrétne 
znamenia - poznávali Božiu vôľu a konali ju, pretože boli presvedčení, že to Boh povedal. 

A preto sa rozhodol vyskúšať to ešte raz. Znovu napísal na samostatné lístočky názvy štátov, 
znovu sa pomodlil, zatvoril oči. A čo si myslíte, že vytiahol? Wyoming. A tak ešte dvakrát. 
Celkovo trikrát na nasledujúci deň. S radosťou išiel teraz už k inému profesorovi, k takému, o 
ktorom si myslel, že sa viac vyzná v otázkach poznávania Božej vôle. No žiaľ, dostal takú istú 
odpoveď. Neodporúčam, povedal profesor, takými spôsobmi spoznávať Božiu vôľu.  

Čo si myslíte? Prehovoril Boh vtedy k Morrisovi? Aj po prvýkrát, aj po druhýkrát? Naozaj 
môžeme podľa Božieho slova hádzať žreby, lósy? Naozaj môžeme, podľa Božieho slova, prosiť 
Boha o konkrétne znamenie, podobné tomu, ktoré použil tento študent? 

Naša dnešná téma znie takto: Boh hovorí cez znamenia. 
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A navrhujem vám, aby ste si záver urobili sami a osobne. Ja vám predstavím, čo hovorí Sväté 
Písmo na túto tému, a rozhodnutie zostane na vás. 

No predtým ako začneme, chcem vás upozorniť: pamätajte si, že každá časť v cykle Boh hovorí 
ukazuje vždy len jednu z mnohých ciest, ktoré Boh používa na odovzdávanie Svojej vôle. Dnes 

sa budeme zaoberať len jednou z mnohých ciest. A aby sme sa mohli rozhodnúť, potrebujeme 
poznať a používať všetky Božie cesty komunikácie s nami. Ste pripravení? Začneme. 

Ako jeden z kľúčových princípov chcem vyjadriť hlavnú myšlienku, ktorá znie takto: Boh nato, 

aby zjavil a potvrdil Svoju vôľu, naprieč celou Bibliou používa znamenia. Boh nato, aby odhalil 

a potvrdil Svoju vôľu, používa znamenia počas celej histórie ľudstva, ktorá je opísaná vo 
Svätom Písme. 

Po prvý raz sa jasne, priamo a zrozumiteľne hovorí o znamení v 1. knihe Mojžišovej, 4. kapitola, 
verše 13-15, kde čítame: "13 I povedal Kain Hospodinovi: Väčší je môj trest, než by som ho 
vládal zniesť. 14 Ajhľa, dnes ma odháňaš z pôdy a ja sa musím skrývať pred tvojou tvárou; 
budem tulákom a bludárom na zemi; a kto ma stretne, zabije ma. 15 Hospodin mu však riekol: 
Práve preto, ktokoľvek by zabil Kaina, odnesie si sedemnásobnú pomstu. A Hospodin urobil 

Kainovi znak (RJ: znamenie), aby ho nikto, kto ho stretne, nezabil." 

Mnohí sa pýtajú: čo to bolo za znamenie, aká to bola pečať, aký znak? Nevieme. No vieme, že 
Boh používal znak, znamenie nato, aby odovzdal Svoju vôľu. A toto znamenie bolo pre Kaina 

veľmi a veľmi dôležité.  

Toto je prvé miesto, kde Biblia jasne hovorí o znakoch, o znameniach, čo sa týka zjavovania 

Božej vôle. Kto si pamätá, kde sa hovorí v Biblií druhý raz o znameniach? Kde? 

1. kniha Mojžišova, 9. kapitola, verše 8-17. Aké tam bolo dané znamenie? Dúha. 

1. kniha Mojžišova 9, 8-17: "8 Potom Boh riekol Nóachovi a jeho synom, čo boli s ním: 9 Ajhľa, 
ja ustanovujem svoju zmluvu s vami a s vaším budúcim potomstvom". 11. verš: "11 

Ustanovujem s vami svoju zmluvu, že vody potopy už nevyničia všetko tvorstvo a nebude už 
potopy, aby zničila zem. 12 Boh ďalej riekol: Toto bude znamením zmluvy, ktorú pre všetky 

budúce pokolenia robím medzi sebou a medzi vami i medzi všetkými živými tvormi, čo sú pri 
vás: 13 svoju dúhu kladiem na oblaky; bude znamením zmluvy medzi mnou a medzi zemou." 

Dúha je znamenie, ktoré odovzdáva čo? Božiu vôľu. A v tomto prípade ide o Božiu vôľu, ktorá 
hovorí o tom, že už nikdy viac nebude zem a jej obyvatelia potrestaní a zničení vodami potopy. 

V 2. knihe Mojžišovej, 3. kapitola, verše 7-12 sa stretávame s ďalším z mnohých príkladov, 
opakujem, z mnohých príkladov v Biblií, kde Boh používa znamenia na zjavenie Svojej vôle.  
2. kniha Mojžišova 3, 3-4 a 7-12 hovorí: "3 Vtedy si Mojžiš povedal: Odbočím z cesty a pozriem 
si tento veľký jav, prečo ker nezhorel. 4 Keď Hospodin videl, že sa ide pozrieť, Boh ho oslovil z 
kra: Mojžiš, Mojžiš! On odpovedal: Tu som.“  

Teraz si prečítajme verš 7-12: "7 I riekol Hospodin: Dobre som videl biedu môjho ľudu v Egypte 

a počul som jeho volanie o pomoc pred jeho poháňačmi, lebo poznám jeho bolesti. 8 Zostúpil 
som, aby som ho vytrhol z moci Egypta a aby som ho vyviedol z tejto krajiny do dobrej a 

rozsiahlej krajiny, do krajiny oplývajúcej mliekom a medom," ... 9. verš: "9 Teraz, hľa, volanie 
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Izraelcov o pomoc došlo ku mne a videl som, ako ich Egypťania utláčajú. 10 Choď teraz, pošlem 
ťa k faraónovi a vyvedieš môj ľud, Izraelcov z Egypta. 11 Mojžiš však odpovedal Bohu: Kto som 

ja, aby som šiel k faraónovi a aby som vyviedol Izraelcov z Egypta? 12 I riekol mu Boh: Veď ja 
budem s tebou a toto ti bude znamením, že som ťa poslal: Keď vyvedieš ľud z Egypta, budete 
Bohu slúžiť na tomto vrchu." 

Mojžiš, keď ťa naozaj teraz posiela Boh, tu je znamenie: budete môcť vyjsť a vykonáte službu 
Bohu na tejto hore. 

To sú len 3 z veľkého množstva príkladov v Božom Slove, kde Boh na komunikáciu Svojej vôle 
používa znaky, znamenia. Avšak, Boh nielenže ich používa a mnohokrát cez nich odovzdáva 
Svoju vôľu, On ešte neraz v Biblií aj vyzýva ľudí, vrátane nás, aby sme si prosili u Neho o 
znamenia. 

Prečítajme si, napríklad, Izaiáša 7. kapitolu, verše 9-14: "9 Hlavou Efrajima je Samária a hlavou 

Samárie je syn Remaljov. Ak neveríte, tak preto, že to nemáte potvrdené!" 

Ešte raz: "Ak neveríte, tak preto, že to nemáte potvrdené!" 

"10 Hospodin hovoril ďalej Acházovi: 11 Žiadaj si znamenie od Hospodina, svojho Boha, žiadaj, 
už či bude z hlboka dole a či z vysoka hore." 

Boh hovorí: neveríte, pretože nemáte potvrdenie, nie ste presvedčení, nie ste dosť pevní, 
neveríte, lebo nemáte dostatok dôkazov, nemáte dostatočné skúsenosti, nemáte dostatok 
informácií. Nie ste presvedčení, no ja vám ponúkam, aby ste čo urobili? Proste o znamenie. 

Izaiáš prichádza ku kráľovi a hovorí: pros si znamenie. Aké znamenie? Akékoľvek. Žiadaj si 
znamenie, už či bude v hlbine alebo na výšinách. Na akomkoľvek mieste, v akejkoľvek oblasti. 
Pros si znamenie u Hospodina. Kvôli čomu? Aby si sa presvedčil. 

A čo nato odpovedá kráľ Acház? "12 Ale Acház povedal: Nebudem žiadať a nebudem pokúšať 
Hospodina." 

Povedzte, kto z vás počul v živote podobné odpovede: Nebudem pokúšať Hospodina? 

Nejakým zvláštnym spôsobom sa v Božom ľude objavila myšlienka o tom, že prosiť o znamenie 
to znamená pokúšať Hospodina. 

Teda, akoby sme si vyžadovali osobitnú pozornosť od Boha, akoby sme Boha zaháňali do kúta, 
a povedzme, akoby sme drzo dúfali v to, že On teba - pozemského červíka, smietku vo vesmíre 
- aj vypočuje, aj ti odpovie. Nebudem prosiť a nebudem pokúšať Hospodina. Tak odpovedal 
kráľ. 

Otázka: Čo si myslíte, je to správna odpoveď? Alebo je to len prejav nedôvery voči Bohu? 

Nebudem prosiť, pretože nebudem pokúšať Hospodina. Takúto príčinu kráľ vyhlasuje, ale v 

skutočnosti nechce. Nechce. 

A Boh hovorí: Pros si, pros o znamenie: akékoľvek. A ako sa ďalej príbeh odvíja v Biblií, čítame 
v 13. verši: "13 Nato prorok povedal: Počujte, dom Dávidov! Málo vám je unavovať ľudí, že 
unavujete aj môjho Boha? 14 Preto vám sám Pán dá znamenie: Ajhľa, panna počne, porodí 
syna a dá mu meno Immanuel." 
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Nechceš sa pýtať? Tak vám sám Boh dá znamenie. 

Tento úryvok ukazuje na dva typy postojov voči znameniam zhora. Jeden typ postoja je 

biblický, Boží: pros si. Pros a Boh dá. 

A druhý typ je falošná skromnosť. Je to divadlo. To je v podstate zakrývanie svojej nevery, 
svojej nedôvery alebo to môže byť strach, lebo keď Boh odhalí Svoju vôľu, tak ju určite budem 
musieť poslúchnuť. A tak je lepšie zostať v tieni, nevyčnievať a žiť si, ako sa tebe zachce. 

Boh hovorí: Pros! 

V knihe proroka Jeremiáša, v 33. kapitole, verše 2-3 čítame: "2 Takto vraví Hospodin, ktorý 
učinil zem, ktorý ju formuje a upevňuje - Hospodin je Jeho meno: "3 Volaj ku Mne a Ja ti 

odpoviem, ukážem ti veľké a nedostupné veci, ktoré nepoznáš." (RJ preklad) 

Volaj ku Mne, a Ja ti odpoviem a čo urobím? Ukážem ti ... Boh odpovedá. Boh zjavuje Svoju 
vôľu. To, čo neviem, čo mi je nedostupné kvôli mojej obmedzenej ľudskej prirodzenosti, to mi 

Boh môže odhaliť, keď k Nemu budem volať. On sľúbil, že odpovie. 

Takže, ako prvú sme našli v Biblií túto tézu: Boh používa znamenia, znaky počas celej histórie 
ľudstva, aby zjavoval Svoju vôľu. 

Po druhé. Boh nás pozýva: pýtajte sa, proste si znamenia a Ja vám ich zjavím, odhalím. 

A teraz sa môžeme pozrieť na niekoľko biblických príkladov. Na príklady, ako sa Boží služobníci 
(proroci, patriarchovia, hrdinovia Biblie, hrdinovia viery) odvážne obracali k Hospodinovi s 
touto prosbou a Boh im odpovedal. Boh sa im zjavoval. 

Najskôr vás pozývam otvoriť si 1. knihu Mojžišovu 15. kapitolu, kde nájdeme náš prvý príklad 
znamenia. 1. kniha Mojžišova 15. kapitola je príbeh o patriarchovi Abrahámovi, kde si 

prečítame vybrané verše z úryvku veršov 1-18: "1 Po týchto udalostiach zaznelo Abrámovi vo 

videní slovo Hospodinovo: Neboj sa, Abrám, Ja som ti štítom, čaká ťa veľmi veľká odmena. 2 

Abrám však povedal: Hospodine, Pane, čo mi chceš dať? Veď som bezdetný a dedičom môjho 

domu bude damašský Elíezer. 3 Ďalej povedal Abrám: Hľa, nedal si mi potomstvo a sluha 

narodený v mojom dome, bude mojím dedičom. 4 Tu zaznelo mu slovo Hospodinovo: Tento 

nebude tvojím dedičom; tvojím dedičom bude ten, ktorý vyjde z tvojho tela. 5 Potom ho 

vyviedol von a riekol: Pohliadni na nebesá a spočítaj hviezdy, ak ich môžeš spočítať. Nato mu 

riekol: Toľko bude tvojho potomstva. 6 I uveril Hospodinovi a On mu to počítal za 
spravodlivosť." 

Tu mnohí prestávajú čítať tento príbeh. Abrám uveril, aleluja, sláva Bohu, je spravodlivý. 
Avšak, keď budeme čítať ďalej, tak zistíme, že patriarcha chcel znamenie. Chcel znamenie, 

chcel mať istotu, žiadal o potvrdenie Božej vôle.  

A verš 7 hovorí: "7 Potom mu riekol: Ja som Hospodin, ktorý ťa vyviedol z Chaldejského Úru, 
aby som ti dal túto krajinu do vlastníctva. 8 On však povedal: Hospodine Pane, podľa čoho 
poznám, že bude mojím vlastníctvom?" 

O čo prosí? O znamenie. Prosí o znamenie. Podľa čoho, podľa akých príznakov spoznám, že sa 
to stane? A pozrime sa, čo Hospodin robí: 
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"9 Nato mu riekol: Dones mi trojročnú jalovicu, trojročnú kozu, trojročného barana, hrdličku a 
holúbä. 10 Keď to všetko doniesol, poroztínal ich na polovice a jednu polovicu položil oproti 
druhej, ale vtákov neroztínal." 

Ďalej Hospodin dáva svoje zasľúbenie a teraz čítame verš 17: "17 Keď zapadlo slnko a nastala 

hustá tma, ajhľa, zrazu tu bola dymiaca pec a ohnivá fakľa prechádzala pomedzi tamtie časti 
zvierat. 18 V ten deň uzavrel Hospodin zmluvu s Abrámom a povedal: Tvojmu potomstvu dám 
túto krajinu od Egyptského potoka až po Veľkú rieku, rieku Eufrat," 

Abrahám poprosil o znamenie: "podľa čoho poznám, že bude mojím vlastníctvom?" a Boh 

hovorí: Tu máš znamenie, urob toto. Abrahám poroztínal, a oheň a dym prechádza medzi 
rozseknutými časťami.  

V čom bol zmysel tohto znamenia? Pre Abraháma to bolo veľmi jasné a zrozumiteľné. Žil v 
období, keď boli rozšírené a fungovali tzv. lénne alebo vazalské zväzky. 

Lénny pán je majiteľ, vládca, panovník, silný a mocný kráľ. Vazal bol slabší kráľ alebo šľachtic, 
ktorý bol potom poddaným mocnejšieho lénneho pána. A keď sa uzavierala zmluva o tom, aké 
budú vzťahy medzi lénnym pánom a vazalom, vtedy sa rozsekali zvieratá na polovice a vazal 
prechádzal pomedzi rozpolené časti so slovami: "Nech sa toto stane so mnou, keď nesplním 
slová tejto zmluvy!" 

Teda, inými slovami, tento symbolický okamih prechodu pomedzi časti zvierat bol vizuálnym 
potvrdením toho, že vazal sa zaväzuje, nech sa deje čokoľvek, dodržiavať podmienky zmluvy, 
že zmluvu určite dodrží, pretože inak ho lénny pán mohol rozpoliť na polovice, čo sa aj v 
dávnych dobách dialo. 

Zachovalo sa nám veľa textov s podobným obsahom, kde sa opisuje uzavretie zmluvy. A toto 

robí Hospodin. 

Povedzte: čo znamená oheň a dym, ktorý prešiel medzi rozpolenými časťami? To samotný Boh 
prechádza. Nie Abrahám! Abrahám nehovorí: "nech tak sa so mnou stane, keď nesplním slová 
zmluvy", ale Boh hovorí: "nech sa tak so mnou stane, keď nesplním to, čo teraz ti sľubujem!" 

Vidíme, aké je to mocné, jasné a konkrétne znamenie, a od tých čias už Abrahám nikdy nemal 
otázky. Takže, Abrahám hovorí: podľa čoho to poznám? A Boh hovorí: hľa, tu máš znamenie. 

Aký je ďalší príklad? Samozrejme, že Gedeon. Učebnicový príklad človeka - muža viery, sudcu 
Izraela, ktorý si prosil Hospodina o znamenie a dostal ho. Koľkokrát? Spomeniete si? 

Koľko si Gedeon prosil znamení u Hospodina? Teraz mi odpovedia aj tí, ktorí už driemu a jazyk 
im oťažieva. Koľkokrát si prosil Gedeon znamenie od Hospodina? No poďme si spomenúť. 

Všetko je to napísané v knihe Sudcov v 6. kapitole, preto to ľahko nájdeme. Prvý raz o tom 
čítame v knihe Sudcov, 6. kapitole, vo veršoch 16-23: "16 Hospodin mu riekol: Keď budem Ja s 
tebou, porazíš Midjáncov ako jedného muža. 17 Gedeon Mu povedal: Ak som našiel milosť v 
Tvojich očiach, daj mi znamenie, že si to Ty, kto so mnou hovoríš. 18 Nevzdiaľ sa odtiaľto, kým 
neprídem k Tebe, nedonesiem a nezložím pred Tebou svoj dar. On povedal: Zostanem, kým sa 
nevrátiš. 19 Gedeon odišiel a pripravil kozľa" atď., atď... 
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"21 Vtedy vytiahol anjel Hospodinov koniec palice, ktorú mal vo svojej ruke, a keď sa dotkol 

mäsa i nekvasených chlebov, vystúpil oheň zo skaly a strávil mäso i nekvasené chleby, a anjel 

Hospodinov odišiel od jeho očí. 22 Keď Gedeon videl, že to bol anjel Hospodinov, povedal: Beda, 

Hospodine, Pane, že som videl anjela Hospodinovho tvárou v tvár! 23 Ale Hospodin mu 

povedal: Pokoj s tebou! Neboj sa, nezomrieš." 

Toto je prvé znamenie. Boh chce, aby bol človek presvedčený o ceste, ktorú si vyvolil. On 

odpovedá na prosbu o znamenie. 

Ďalej čítame v tej istej kapitole, verše 36-40: "36 Gedeon povedal Bohu: Ak chceš mojou rukou 
zachrániť Izrael, ako si zasľúbil, 37 tak položím vlnené rúno na holohumnicu; ak bude rosa len 

na rúne, a zem dookola zostane suchá, spoznám, že chceš zachrániť Izrael mojou rukou, ako si 

zasľúbil. 38 Tak sa aj stalo. Keď na druhý deň včasráno vstal, postláčal rúno a vytlačil z neho 
celú čašu vody." 

To je druhé znamenie. Ďalej ... 

"39 Nato Gedeon povedal Bohu: Nech nevzbĺkne Tvoj hnev proti mne, keď ešte raz prehovorím; 
chcel by som to skúsiť ešte raz s rúnom: nech zostane len rúno suché a na zemi dookola nech 

je rosa. 40 Boh to tak urobil v onú noc: len rúno zostalo suché, kým rosa pokrývala celú zem 
dookola." 

Trikrát. Trikrát si Gedeon v tomto príbehu prosí o znamenie od Boha. A čo robí Hospodin? 
Samozrejme, že odpovedá. 

A tretí príklad je z 2. knihy Kráľov, 20. kapitola, budeme čítať verše 8-11: "8 Vtedy Chizkija 

povedal Izaiášovi: Čo bude znamením, že ma Hospodin uzdraví a že na tretí deň vstúpim do 
domu Hospodinovho? 9 Izaiáš odvetil: Toto ti bude znamením, že Hospodin uskutoční, čo 
povedal: Má tieň postúpiť o desať stupňov, alebo sa má o desať stupňov vrátiť?" 

Tu sa hovorí o tieni slnečných hodín, ktoré sa používali v Jeruzaleme.  

"10 Tu povedal Chizkija: Ľahko je tieňu predĺžiť sa o desať stupňov. Nie! Nech sa tieň vráti 
nazad o desať stupňov." 

Tu si urobíme pauzu. Povedzte, podľa vašich znalostí z astronómie, čo sa muselo stať, aby sa 
toto znamenie naplnilo? Je ťažké si to vôbec aj predstaviť. No jedno je jasné: je 
nepredstaviteľne zložité niečo takéto urobiť, no Boh sa ani tu nevzdal, Boh ani tu nepovedal: 

Čo ma pokúšaš? 

11. verš: "11 Nato volal prorok Izaiáš k Hospodinovi a vrátil sa tieň po stupňoch, po ktorých 
postúpil, na slnečných hodinách Ácházových o desať stupňov." 

Hospodin hovorí: "Je pre Mňa niečo nemožné?" To je rétorická otázka. 

Takže, rozobrali sme si hlavné princípy, rozobrali sme si 3 príklady. Príkladov je samozrejme 
oveľa viac. 

A teraz si rozoberieme konkrétny prípad formy, spôsobu ukázania znamenia od Hospodina, 

ktorý hovorí o tom, či je Jeho vôľa taká alebo iná. Tento konkrétny príklad nájdeme v 1. knihe 
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Samuelovej 14. kapitola, verše 41-42, je to príbeh kráľa Saula a jeho syna Jonatána: "41 Saul 

povedal Hospodinovi: Bože Izraela, daj poznať pravdu!" (RJ preklad: daj znamenie) I padol lós 
na Jonatána a Saula, ale ľud sa z toho dostal.“ 

Zaujímavé je dozvedieť sa, aké to bolo znamenie, však? Ďalší verš hovorí: "42 Saul povedal: 

Hoďte lós medzi mnou a mojím synom Jonatánom. Lós padol na Jonatána." 

Takže, v konkrétnom príklade sa lós, žreb používal ako Hospodinovo znamenie na rozpoznanie 
Jeho vôle. Lós, žreb je znamenie. 

Otázka: správne ukázal lós v tomto prípade? Bolo správne, že na strane Jonatána a Saula bolo 
narušenie? Áno, bolo to správne. Správne padol lós na Jonatána? Áno, správne. 

V Biblií je dosť veľa vyhlásení, a nielen príkladov, ako je tento, ale aj tvrdení, ktoré ukazujú, že 
lós, žreb bol v biblickej histórií štandardným, bežným, normatívnym spôsobom na rozpoznanie 
Božej vôle. 

Pozrieme sa na niekoľko príkladov - najskôr na vyhlásenia. 

Kniha Žalmov, 16. kapitola, verš 5: "5 Hospodin je čiastkou môjho údelu a môjho kalicha; ty, ó, 
Hospodine, udržuješ môj lós." 

Ty držíš môj lós. Žalmista hovorí: žreb je v Božích rukách. 

V knihe Prísloví, 16. kapitola, verš 33 je ešte jasnejšie vyhlásenie o normatívnosti charakteru 
lósu, žrebu: "Lós sa hádže do podolka, ale každé rozhodnutie závisí od Hospodina." 

Kto z vás tomu verí, môžete zdvihnúť ruku? Teším sa za vás. 

"Lós sa hádže do podolka, ale každé rozhodnutie závisí od Hospodina." 

Ešte jedno tvrdenie - kniha proroka Izaiáša, 34. kapitola, verš 17: "17 On" - teda Boh - "im hodil 

žreb, Jeho ruka im meracím pásom pridelila krajinu. Večne ju budú vlastniť, po všetky pokolenia 
budú v nej bývať." 

Boh hodil žreb, Jeho ruka to určila. 

A samozrejme, máme mnoho príkladov, kde sa používal lós, žreb na rozpoznanie Božej vôle. 

Rýchlo ich vymenujem: 

3. kniha Mojžišova, 16. kapitola, verše 8-10. Tam sa opisuje Božie nariadenie, aby Hospodin 
mohol mať na Jom Kipur, pre službu vo svätyni konkrétne obetné zviera. 

Je tam je napísané: "8 Áron hodí žreb o oboch kozloch, jeden žreb pre Hospodina a druhý pre 
Azázéla." 

Priviedli sa dva kozly a určiť, ktorý je pre koho, bolo treba pomocou žrebu a robil to sám 
veľkňaz. Hádzal žreb, tak sa určovala Božia vôľa. 

4. kniha Mojžišova, 26. kapitola, verše 55-56 popisuje, akým spôsobom Boh prikázal určovať 
prideľovanie pôdy: kto bude kde žiť, ktorému izraelskému kmeňu bude patriť aké územie. Aký 
spôsob sa tam používal? Takisto lós, žreb a to sa zdôrazňuje v Tóre niekoľko desiatok krát a 
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hovorí sa o tom, že práve lósom, žrebom Hospodin zjavil Svoju vôľu o usídlení sa kmeňov v 
zasľúbenej zemi. 

Keď ideme ďalej v biblickej histórii, nájdeme napr. 1. knihu Kronickú, 24. kapitolu, verš 5. Tam 

nájdeme, že určovanie poradia vykonávania služby vo svätyni u všetkých kňazov a Levitov, 
určenie poradia u kňazov sa tiež určovalo spôsobom hádzania lósu, žrebu, teda otázky služby 
Bohu sa riešili týmto spôsobom. 

No mnohí hovoria: to bolo ešte v Starom Zákone. Vtedy Boh naozaj používal lós, žreb, to sa 
nedá poprieť. 

Existujú príklady v Novom Zákone, že sa používal lós, žreb? 

Skutky apoštolov 1, verše 23-26, čítame: "23 A tak postavili dvoch: Jozefa, zvaného Barsabáša, 
ktorý mal prímenie Justus, Spravodlivý, a Mateja." 

To nie je Matúš (čo napísal evanjelium), to je iný človek. 

"24 Potom sa modlili takto: Pane, ktorý poznáš srdcia všetkých, Ty nám ukáž, ktorého si si 

vyvolil z týchto dvoch 25 aby prevzali túto službu a apoštolstvo, z ktorého vypadol Judáš, aby 
odišiel na svoje miesto. 26 Nato im dali lósy; a lós padol na Mateja, i bol priradený k jedenástim 

apoštolom." 

Apoštoli aj v období Nového Zákona stále používali lós, žreb ako spôsob na zistenie Božej vôle, 
koho vybrať medzi apoštolov. 

Myslím si, že ste počuli niektoré protiargumenty, ktoré sa týkajú tohto miesta. Konkrétne: 
niektorí hovoria, že o tom človeku, o Matejovi už viac nie je nikde napísané. Ako slúžil, kde 
slúžil, akú službu vykonával, a na základe toho sa vyvodzuje záver, že to nebol Boží výber. 
Keďže sa o ňom už nikde nepíše, a po 1. kapitole sa už nikde nespomína, znamená to, že Boh 
si ho nevybral. 

Povedzte: a o kom z apoštolov je napísané? Či je o mnohých apoštoloch napísané, kde slúžili? 

Napríklad, je napísané o tom, že Andrej došiel do starodávneho Ruska? Je napísané o tom, že 
druhí apoštoli navštívili Arménsko, Gruzínsko? Je napísané o tom, že jeden z nich došiel do 
Indie alebo na sever Afriky? No možnože oni tiež nie sú apoštoli, keď to nie je napísané. 
Samozrejme, že nie! Tu nejde o to, či je to napísané alebo nie. Boh sa rozhodol, aby bolo 
zvestované Sväté Písmo. To vôbec nie je argument vo svetle Bohom zjavenej pravdy. 

Po druhé, počul som toto: Boh si vybral apoštola Pavla medzi tých dvanástich. To bol Boží 
výber. A keby boli apoštoli počkali, nepoponáhľali sa, tak by im Boh zjavil, kto je dvanásty 
apoštol. 

Tu, pri tomto protiargumente proti pravde, zjavenej v Biblií, že apoštoli používali lósy, žreby 
ako legitímny spôsob určovania Božej vôle, treba povedať toto: ľudia, ktorí hovoria o Pavlovi 
ako o náhrade za Mateja, vychádzajú z toho, že apoštolov má byť dvanásť. 

Spravidla sa tak uvažuje: 12 apoštolov. Judáš odišiel a potom ho nahradili. A koľko apoštolov 

sa skutočne spomína na stránkach Svätého Písma? 70 učeníkov. Áno. A tých, ktorí boli nazvaní 
apoštolmi, bolo koľko? 
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Minimálne 15. Ktorí to boli? Apoštol Pavel je trinásty, okrem dvanástich. 

Potom čítame v liste Galatským 1,19 toto: "19 A iného z apoštolov som nevidel okrem Jakuba, 
brata Pánovho." 

Povedzte, kedy uveril v Krista Jakub, Hospodinov brat? Až po zmŕtvychvstaní Ježiša Krista. 
Teda, zjavne nebol medzi dvanástimi, no bol apoštolom, vedúcim kresťanskej cirkvi. 

Ďalej čítame v knihe Skutky apoštolov, 14. kapitola, verš 14: "14 Ale keď to počuli apoštolovia, 
Barnabáš a Pavel, roztrhli svoje rúcha, ..." atď. 

Pavel bol apoštolom, aj Barnabáš bol apoštolom. 

V tomto kontexte je zaujímavé sa pozrieť na 1. list Korintským, 15. kapitola, verše 3-7: "3 

Odovzdal som vám totiž predovšetkým, čo som aj sám prijal, že Kristus umrel pre naše hriechy 
podľa Písem 4 a bol pochovaný a v tretí deň bol vzkriesený podľa Písem, i ukázal sa Kéfasovi,  
(kto je Kéfas? Peter), potom dvanástim," (komu? apoštolom) "7 Potom sa ukázal Jakubovi, 
potom všetkým apoštolom." 

Koľko bolo apoštolov? Mnoho. Minimálne 15 je pomenovaných menom. No tu je množné 
číslo. Je napísané, že okrem dvanástich sa zjavil všetkým apoštolom. 

Preto vychádzať z toho, že apoštolov bolo 12 a nastala nesprávna zámena a Boh si potom 
vybral Pavla, je úplne nesprávne, pretože Boh si vybral aj Barnabáša, aj Jakuba, aj iných 
apoštolov.  

Inými slovami, tie argumenty, ktoré som počul ohľadom tohto úryvku, majú za cieľ znižovať 
význam toho, že apoštoli používali metódu lósu, žrebu na spoznávanie Božej vôle, všetky tieto 
protiargumenty sú krajne neopodstatnené. 

Teda, v Biblií, v prorockých knihách aj v apoštolských listoch, je hádzanie lósom, žrebom 
rozšíreným spôsobom určovania Božej vôle. 

Takže sme si ujasnili, že Boh hovorí cez znamenia. Boh nás pozýva, povoláva, aby sme si prosili 
u Neho o znamenia, aby sme boli presvedčení o tom, že sme sa správne rozhodli. 

Boh uvádza množstvo príkladov, kedy sa používali znamenia. Boh tiež hovorí o tom, že žreb, 
lós je v Jeho rukách, a dáva množstvo príkladov, kde sa používa lós, žreb na zisťovanie Božej 
vôle. A preto, ako hovoria Američania: we're good to go. Sme pripravení, aby sme teraz 
používali tieto princípy v našej praxi, v našom živote. 

No. Tu je niekoľko upozornení. Vypočujte si ich veľmi pozorne! 

Prvé upozornenie: V evanjeliu Matúša, v 12. kapitole, verše 38-42 nachádzame takúto epizódu 
zo služby Ježiša Krista. 

Matúš 12, 38-42: "38 Vtedy mu niektorí zákonníci a farizeji odpovedali: Učiteľ, chceme od teba 
vidieť znamenie." 

Vyzerá to ako legitímna prosba, však? Veď sám Boh hovorí: pros si znamenie! 
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"39 On im však odpovedal: Zlé a cudzoložné pokolenie vyhľadáva znamenie, no znamenie 

nedostane, iba ak znamenie proroka Jonáša: 40 Tak ako bol Jonáš v útrobách veľkej ryby tri 
dni a tri noci, tak bude aj Syn človeka v lone zeme tri dni a tri noci. 41 Mužovia z Ninive povstanú 
na súde s týmto pokolením a odsúdia ho, lebo oni sa kajali na Jonášovo kázanie. A hľa, tu je 

ktosi väčší ako Jonáš! 42 Kráľovná z juhu vystúpi na súde s týmto pokolením a odsúdi ho, 
pretože prišla z končín zeme vypočuť si Šalamúnovu múdrosť. A hľa, tu je ktosi väčší ako 
Šalamún!" 

Takže, aký príklad je pred nami? Ľudia si prosia o znamenie a Boh nedáva. Prečo? 

Prvé varovanie je takéto: tí, ktorí si pýtali znamenie od Ježiša Krista, mali viac ako dostatok 
informácií. 

Kristus uvádza ako príklad Ninivčanov a kráľovnú z Juhu preto, pretože hoci mali minimum 
informácií, aj tak sa zachránili, a keď počuli Božiu pravdu, prijali ju a začali podľa nej žiť. Ježiš 
hovorí: A tu, medzi vami je väčší ako Jonáš - hovorí o sebe - väčší ako Šalamún. Vy toľko toho 
viete, toľko veľa ste už odo mňa počuli, aké ešte znamenie potrebujete? 

Preto, prvé varovanie je takéto: znamenie vám nebude dané, a bude to pokúšanie Boha, keď 
vám je Božia vôľa už aj tak jasná! 

Keď Boh o danej veci hovorí desiatky krát v Biblií alebo vám to osobne povedal: cez okolnosti, 

cez priateľov, cez Bibliu a všetkými inými spôsobmi, Božia vôľa je už aj tak jasná, ale človek 
povie: "nie, nech Boh sám príde a nech pošle oheň z neba, vtedy to urobím." Tak toto je drzosť. 
Toto je naozaj drzosť! Boh nedovolí so sebou manipulovať. On je Vládca vesmíru. Teda, aké je 
varovanie? 

V otázkach, ktorých je všetko aj tak jasné, zrozumiteľné a máme istotu, že to Boh hovorí, 
netreba prosiť o znamenie, pretože Boh ho nedá. Boh ho jednoducho nedá. 

Teda, v ktorých prípadoch používame znamenie alebo hádžeme žreb, lós? V osobitných, 
špeciálnych prípadoch. 

Pozrite sa na všetky príklady v Biblií. Žreb, lós sa používal pri kľúčových, dôležitých, osudových 
rozhodnutiach. Vtedy, keď naozaj nebolo jasné, ako postupovať. 

Človek nemôže hádzať lós, žreb, ako to urobil napr. jeden muž z Nižného Novgorodu, ktorý sa 
snažil vyriešiť dilemu: piť alebo nepiť alkohol. Prišiel k nám do cirkvi a rozprával nám o svojej 
duchovnej skúsenosti, ako prosil u Boha: či má zanechať pitie alkoholu alebo nezanechať. 

A viete, on uvidel znamenie. Neviem, v akom stave sa vtedy nachádzal, to zostane tajomstvo, 

no stalo sa toto: On hovoril: “Pomodlil som sa, sedel som za stolom a omrvinka sa zdvihla zo 
stola." Levitácia. A ďalej hovoril: "A na úrovni mojich očí sa omrvinka zastavila a pochopil som: 
môžem piť." Tak to bolo. :) 

Druhé miesto v Biblií je v Matúšovi 16. kapitola, verše 1-4: "1 Prišli k Nemu farizeji a sadukaji 
a pokúšajúc Ho, žiadali, aby im ukázal znamenie z neba. 2 On im povedal: "Keď sa zvečerí, 
hovorievate: Bude pekne, lebo nebo sa červenie‘ 3 a za rána: Dnes bude nečas, lebo sa červená 
zachmúrené nebo. Pokrytci, tvárnosť neba viete posúdiť a znamenia časov nemôžete? 4 
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Pokolenie, zlé a cudzoložné, vyhľadáva znamenie, ale mu nebude dané znamenie, iba znamenie 

proroka Jonáša. A nechajúc ich tam, odišiel." 

Takisto prosili o znamenie, ale znamenie im nebolo dané. Prečo? 

Vysvetlenie, ktoré dáva Ježiš je takéto: Povedzte, odkiaľ vieme, že bude pekne, keď je nebo 
červené? Odkiaľ to vieme? Teda, inými slovami: keď ide o mechanizmy, ktoré sú zjavené, 
jasné, zrozumiteľné, tak netreba prosiť o znamenie. Ježiš hovorí: podobne tomu, ako sa viete 
orientovať v počasí, rovnako sa máte vedieť orientovať aj v znameniach časov. Prečo? Pretože 
Boh zjavil tieto príčinno-následkové súvislosti, On zjavil tieto zákony, On dal túto informáciu. 

Preto tu je veľmi dôležité si všimnúť ďalší moment: keď sa rozhodujeme a snažíme sa počuť 
Božiu vôľu, treba si pamätať, že žijeme v materiálnom svete. 

A teda: keď som povedal A, to znamená, že bude nasledovať B a inak to nebude. Keď sme 
zasiali semienka, tak to znamená, že semienka budú klíčiť. 

Teda, inými slovami, Ježiš hovorí: berte do úvahy zákony, ktoré fungujú v našej spoločnosti. 
Nepotrebujete tu poznať nejakú nadprirodzenú Božiu vôľu, pretože ona je jasná, zrozumiteľná. 

Teda, znamenie nebude dané vtedy, keď vás čakajú následky, lebo ste boli leniví a nevymenili 
ste pneumatiku na pravom zadnom kolese v aute, vtedy netreba hádzať lós, žreb na ceste: 
praskne pneumatika alebo nepraskne, však? 

Bude pekné počasie, pretože nebo je červené. 2 krát 2 je 4. Všetko je aj tak jasné. Nepokúšajte 
Hospodina. Nezaťažujte Ho tým, čo nám už aj tak zjavil: v prírode, v spoločnosti a všade okolo 
vás. 

Takže, aké je prvé upozornenie? Boh neodpovie, keď je aj tak všetko jasné. Boh neodpovie, 

keď ste jednoducho leniví odpozorovať, preskúmať situáciu.  

Druhý, veľmi dôležitý moment v týchto upozorneniach. Evanjelium podľa Marka, 8. kapitola, 
verše 11-13, je tiež pozoruhodný úryvok zo života a služby Ježiša Krista: "11 Tu vyšli (k Nemu) 
farizeji a začali sa hádať s Ním; žiadali od Neho znamenie z neba, a tak Ho pokúšali. 12 

Povzdychol si a povedal: Prečo žiada znamenie toto pokolenie? Veru, hovorím vám: Nebude 
dané znamenie tomuto pokoleniu! 13 A opustiac ich, zase vstúpil na loď a preplavil sa na druhú 
stranu." 

Veľmi zábavné miesto. Oni si prosia znamenie a Hospodin hovorí: nedá sa vám znamenie. Tu 

nás Boh upozorňuje, že nemáme právo snažiť sa zahnať Boha do kúta. My nemáme právo 
snažiť sa manipulovať Bohom a očakávať, že Boh bude robiť zázraky: len tak na požiadanie, 
kvôli nášmu rozmaru, v čomkoľvek a zakaždým, keď si zmyslíme. 

A prečo by to robil? Z akého dôvodu? Niekedy prichádzame k Bohu a hovoríme: daj nám 
znamenie. A On postupuje tak, ako postupoval vtedy, keď bol na zemi. Čo urobí? Otočí sa a 
odchádza preč. Neočakávajte, že na každú vašu prosbu o znamenie Boh odpovie. 

A to znamená: uznajte Božiu suverenitu. Uznajte Božiu najvyššiu, zvrchovanú moc. On sa v 

konečnom dôsledku rozhoduje: dať alebo nedať vám znamenie. V tomto zmysle netreba 

obmedzovať, ohraničovať Boha. 
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A takisto Mu netreba hovoriť: musí to byť práve takto, v takomto poradí a práve takýmto 
spôsobom. Vy môžete o to prosiť, no pamätajte si, že Boh má moc. 

Keď si od Boha prosíme znamenie, myslím, že správnejšie by bolo modliť sa približne takto: 
Hospodine, daj mi prosím znamenie, ktoré bude pre mňa očividné, zreteľné. Daj mi také 
znamenie, v dôsledku ktorého budem presne vedieť, že toto je Tvoja vôľa. A dajte Bohu 

slobodu, aby k vám prehovoril ľubovoľným spôsobom. 

Hlavne, aby to bol aký spôsob? Jasný, zrozumiteľný. A On vám vždy, vždy Svoju vôľu ukáže, 
zjaví. Preto neobmedzujte, neohraničujte Boha. 

Tretie upozornenie. Poviete: A neveriaci, nespravodliví ľudia používajú lósy, žreby na zistenie, 
ako majú postupovať? Používajú. A vo Svätom Písme je mnoho príkladov. Čítať ich nebudeme, 
lebo nemáme čas, no môžete si ich zapísať a doma prečítať. 

Kniha Ester 3,7 a 9,24: Háman, neveriaci človek hádzal lósy, žreby nato, aby vybral dátum, kedy 
treba zničiť všetkých Židov. Bol tam s ním Boh? Samozrejme, že nie. 

Ďalej čítame v knihe Príslovia 1. kapitola, verše 10-14, kde sa opisuje, ako sa stretnú lúpežníci, 
zločinci, zlodeji, a hovoria: poď, pridaj sa k nám. A tam je taká zaujímavá veta: "hoď si svoj lós 
medzi nami" (RJ preklad: "svoj žreb budeš hádzať spolu s nami"). Teda losujú: koho zabiť dnes 
a koho zajtra, ako si rozdeliť korisť. Či bol Boh s nimi? 

Kniha proroka Joela 3. kapitola, 3. verš: "A o môj ľud vrhali lós a dávali chlapča za smilnicu a 
dievča predávali za víno a pili." 

Nespravodliví ľudia, pohania tiež používajú lósy, žreby. Vojaci, ktorí pribíjali na kríž Ježiša 
Krista, rímski vojaci tiež losovali o Jeho odev. Vari to riadil Boh? 

V tomto ohľade si drahí bratia a sestry, milí hostia, treba pamätať toto: hádzanie lósu, žrebu 
je rozšírené ako medzi Božím ľudom, tak i medzi služobníkmi diabla: medzi neveriacimi, medzi 

bezbožníkmi, medzi nespravodlivými. 

Preto vzniká otázka: Ako sa dozvieme, či tento lós, žreb bol od Boha alebo tam diabol poslal 
démona on otočil tú mincu a ona padla tak, ako treba. 

Ako sa to môžeme dozvedieť? Ako sa to dozvieme? 

Kniha Žalmov, Žalm 125,3. Pozorne počúvajte: "3 Lebo nenechá Hospodin žezlo bezbožných 
nad žrebom spravodlivých," ... 

Ešte raz prečítam: "3 Lebo nenechá Hospodin žezlo bezbožných nad žrebom spravodlivých, aby 

spravodliví nevystreli svoje ruky k neprávosti." (RJ preklad) 

Povedzte, aké sú tu, v tomto verši, dva kľúčové pojmy? Spravodliví a bezbožní. Takže, keď ste 
spravodliví ľudia, keď máte "správny" vzťah s Hospodinom, a keď to tak nie je, diabol má dôvod 
konať. 

Keď nie sú vo vašom živote nevyznané hriechy, keď vedome nehrešíte, vtedy u Boha nebude 
žiadna prekážka, aby vám prostredníctvom lósu, žrebu dal jasnú a presnú odpoveď. No, keď 
má diabol u vás právo konať, keď ste nespravodlivý, keď ste hriešny, bezbožný, teda v tom 
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zmysle, že máte nevyznané, nezanechané, zakorenené hriechy, o ktorých viete, no ktorých sa 
nezbavujete, za ktoré ste neprosili o odpustenie, vtedy má diabol právo zobrať lós, žreb a 
podhodiť, postrčiť ho tak, aby vás oklamal. Budete si myslieť, že to Boh prehovoril, ale v 
skutočnosti to diabol podhodil. 

Toto je kľúčový moment. Keďže aj spravodliví, aj nespravodliví hádžu lósy, žreby, tak je dôležité 
sa uistiť sa, že ste medzi spravodlivými: že ste uzavreli zmluvu s Hospodinom, že ste vyznali 
všetky hriechy, o ktorých viete, ktoré vám Duch Svätý pripomenul, aby ste mali správny vzťah 
s Hospodinom. Vtedy si môžete byť istý, že Hospodin k vám hovorí. 

A viete, nie je zložité, ťažké si to zadefinovať. Každý z vás, každý z nás pozná odpoveď na túto 
otázku: mám správny vzťah s Hospodinom alebo nie? Každý, každý si môže na túto otázku 
odpovedať. 

Takže, dnes sme s vami študovali tému Boh hovorí cez znamenia. Som vďačný Bohu, že v 
mojom živote On neraz hovoril cez znamenia, a stále hovorí. 

A teraz si môžete sami v sebe odpovedať na otázku: postupoval správne študent v skúsenosti 
na začiatku našej kázne? Boh hovorí cez znamenia. Amen. 

 

Preložené a natitulkované so súhlasom Vitalija Olijnika. 
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